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I medfør af § 36 stk. 1 i Inatsisartuts Forretningsorden fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut:

Spørgsmål  til  Naalakkersuisut:  Er  der  sikkerhed  for,  at  alle  beboere  i  Selvstyrets  400 
såkaldte 30-399 udlejningshuse har råd til at betale huslejen, når den efter planen stiger 51 
%? Har man undersøgt andre måder for at beboerne i boligblokkene kan undgå husleje-
stigninger på grund af ødelæggelser og andre forandringer uden tilladelse?
(Medlem af Inatsisartut, Malik Berthelsen, Siumut)

I AG nr.  72 af 6. oktober citeres  Formanden for Naalakkersuisut således:  ”Det er  rimeligt,  at 
vellønnede ansatte i det offentlige har husleje på niveau med almindelige lejere”.
Selvfølgelig er vi grundlæggende enige i denne udtalelse. Men det vi gerne vil vide er, om man er 
sikker på om alle beboere i de 400 huse har råd til at betale den nye husleje.
Mine undersøgelser viser, at der kun findes 41 af den slags huse i Nuuk, hvoraf kun 9 af dem 
benyttes som chefboliger. Resten af husene, ca. 350, ligger spredt langs kysten. Efter hvad vi hører 
i pressen kan vi se, at ikke alle beboere er vellønnede. Tvært imod siger disse, at når stigningen er 
så markant, at familierne ikke ser sig i stand til at bebo disse huse og må flytte. Af talmaterialet 
kan vi se, at 53 af disse er beliggende i Tasiilaq, mens 22 af dem er i Qaanaaq. Så jeg regner 
absolut ikke med, at beboere i disse huse kan kategoriseres som vellønnede, som Formanden for 
Naalakkersuisut udtrykker det.
Det er med megen undren at konstatere at Formanden for Naalakkersuisut vil realisere ting, stik 
imod de udtalelse, han plejer at komme ud med. Vi hørte jo fra valgkampen, hvor meget han ville 
gøre for at udjævne de store forskelle, der er blandt befolkningen. Dan han selv blev Formand for 
Naalakkersuisut,  står  han i  spidsen for en koalition,  der i den grad gør forskellen større.  Som 
eksempel kan vi jo bare tage, at han er med til at fjerne tilskuddet til skolebørn i større klasser, selv 
fra ikke vellønnede familier.

I  forbindelse med de bebudede  huslejestigninger  i  boligblokke  grundet  ødelæggelser  og andre 
forandringer uden tilladelse, har Naalakkersuisut da undersøgt andre måder at takle problemet på 
for beboere, der ikke ødelægger eller laver forandringer uden tilladelse?

Kan man ikke lave oplysningskampagner for at undgå ubehagelige konsekvenser for forældre med 
børn, der ødelægger ting og inventar i skolerne og ungdomsklubberne?
Eller  kan  man  undersøge,  om det  er  muligt  at  bruge  nøgler  ved  trappeopgange,  således  kun 
beboere kan komme ind der, så det bliver billigere i længden? 
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